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facadesmuds � Kører�du�forbi�
havneområdet� er� det� ganske�
tydeligt.�De�bare�otte�år�gam-
le,�prominente�havnebygnin-
ger� tårner�sig�op�ved�Odense�
Havns�inderste�i�hvid�majestæt.�
Men�de�er�ikke�så�hvide�længe-
re,�Broen�og�Stævnen,�som�de�
to�mest�iøjnefaldende�bygnin-
ger�hedder.�Specielt�i�toppen.�
Her�ser�de�faktisk�mere�brune�
og�røde�ud.�
Dét� undrede� Lokalavisen�

Odense,�så�vi�satte�os�for�at�fin-
de�ud�af,�hvad�søren�det�grim-
me,�røde�smuds�egentlig�er.�
Det�krævede�blot�et�opkald�

til�formanden�for�Ejerforening�
Promenaden,�Erik�Nielsen.
”Det� er� alger,”� lyder� det�

fluks.
”Det� skulle� være� rødalger,�

og�de�er�faktisk�også�på�en�del�

andre� bygninger� i� havneom-
rådet.�Det�er�måske�bare�ikke�
så�tydeligt�som�hos�os,�så� jeg�
kan�godt�forstå,�hvis�man�har�
undret� sig� over,� at� vores� sto-
re,�hvide�klodser�pludselig�ser�
røde�ud,”�siger�Erik�Nielsen.�

Skal ordnes
Erik� Nielsen� sidder� også� i�
bestyrelsen�i�den�bygning,�han�
selv�bor�i�–�Broen,�nummer�to�
hus�fra�Finlandsgade.
Her� er� det� netop� blevet�

besluttet,�at�der�i�år�skal�gøres�
noget�ved�algeproblemet.
”Det� ser� grimt� ud,� så� der-

for� vil� vi� gerne�have�det� fjer-
net.�Gennem�årene�er�det�ble-
vet�værre�og�værre,�og�nu�skal�
det�snart�være.�Og�vi�er�nervø-
se�for,�at�det�kan�skade�bygnin-
gen,�hvis�det�får�lov�at�sidde�for�
længe,”�fortæller�han�og�siger�
samtidig,� at� de� i� den� første�

bygning,�Stævnen,�har�beslut-
tet�det�samme,�men�at�det�først�
sker�næste�år.�
Pengene�er�sat�af�i�budget-

tet,�men�der�er�endnu�ikke�ind-
hentet�tilbud.�Løsningen�skul-
le�dog�være�simpel.
”Det�skulle�være�noget�med,�

at�man�sprøjter�algefjerner�på,�
som�nedbryder�dem,�og�så�reg-

ner�det�simpelthen�væk�af�sig�
selv�efter�noget�tid.”

Grim karl
Men�løsningen�er�faktisk�ikke�
så�nem�endda.�Det�fortæller�Jes-
per�Svenningsen.�Han�er�med-
ejer�af�SYLAN�A/S,�et�entrepre-
nørfirma�med�speciale� inden�
for� fugtsikring�af� facader.�Og�

han�har� godt� 30� års� erfaring�
med�bekæmpelse�af�alger.�
”Det�er�en�fin�løsning,�hvis�

man�har�almindelige�grønne�
alger,�men�rødalger�skal�have�
en� noget� mere� hårdhændet�
behandling.�Det�er�algeverde-
nens�grimme�karl,�vi�har�hér,”�
fortæller�han.
”En�rødalge�indeholder�40�

procent�mere�tørstof.�Den�har�
simpelthen� 40� procent� flere�
muskler�end�den�almindelige.�
Det�betyder,� at�den�er�meget�
vanskelig�at�nedbryde.�Derud-
over� indeholder�den�en�mas-
se�farvestoffer,�og�de�kan�være�
svære�at�fjerne�helt.”
Ifølge� Jesper� Svenningsen�

er� der� et� væld� af� forskellige�
muligheder� for� at� bekæmpe�
den�grimme�karl,�som�kan�vise�
sit�røde�fjæs�alle�steder,�der�er�
en�smule�fugt�at�leve�af.�
Men� hverken� imprægne-

ring,�maling,�afrensning,�som�
blot�er�nogle�af�mulighederne,�
er� ikke� nødvendigvis� perma-
nente�løsninger.�

”Der� er� desværre� ikke� et�
quickfix.� Du� kan� ikke� gøre�
noget,� som� gør,� at� de� aldrig�
kommer� igen,� men� du� kan�
gøre�flere�ting,�der�medvirker�
til,�at�de�kommer�i�et�mindre�
omfang.�Og�der�bliver�du�nødt�
til�at�have�fat�i�nogle�speciali-
ster,”�fortæller�han.�
At�problemet�er�større�end�

først�antaget,�afskrækker�dog�
ikke� Erik� Nielsen� og� hans�
medejere�fra�at�ville�bekæmpe�
rødalgerne.
”Vi�er�delvist�forberedte�på,�

at�det�kan�blive�en�større�ope-
ration,”�siger�han.�

Promenadebyen pl�aget af rødal�ger
“Gennem årene er det blevet værre og 
værre,” siger formand for ejerforening

Det er de syd- og vestvendte facader på Broen (tv.) og Stævnen, der er hårdest 
ramt af rødalgernes indtog, som også er tydelige på lang afstand.

Promenadebyens hvide facader er 
ikke længere så hvide. 

skoLebus� I�august�2013�iværksatte�FynBus�et�forsøg�med�tre�
uddannelsesruter�fra�tre�mindre�byer�i�Assens�Kommune�til�Kold�
College�og�Syddansk�Erhvervsskole�i�Odense.�De�tre�uddannelses-
ruter�er�i�dag�blevet�forvandlet�til�34.�Ruterne�har�nemlig�vist�sig�
at�være�en�stor�succes�og�har�givet�ekstra�plads�i�de�andre�busser.

stor succes med uddannel�sesbusser
erfaringer�Mandag�besøgte�Social-�og�Indenrigsminister�Karen�
Ellemann�(V)�Boligforeningen�Kristiansdal�i�Hjallese�for�at�høre�
om�Odense�Kommunes�erfaringer�med�boligplacering�af�socialt�
udsatte�og�flygtninge.�Her�ses�ministeren�i�samtale�med�beskæfti-
gelses-�og�socialrådmand�Steen�Møller�(K)�.�Foto:�Jan�Kristensen

minister på besøg i bol�igforening

Af Daniel Rasmussen

Jobfest��Noget�tyder�på,�at�der�er�
gang�i�hjulene�i�Odense.�Nye�tal�
fra�Danmarks�Statistik�viser,�at�
der�fra�2013�til�2014�blev�skabt�
flere�end�1.500�private�job.
Udviklingen� glæder� råd-

mand� for� Beskæftigelses-� og�
Socialforvaltningen�Steen�Møl-
ler�(K).
“Det�er�et�vigtigt�tal,�for�det�

er� lige�præcis�det,�som�vi�har�
haft�som�mål�i�vores�vækst-�og�
erhvervspolitik,”� siger�han� til�
Lokalavisen�Odense.
Mange�af�de�nye�job�er�ble-

vet�skabt�i�byggebranchen,�og�
derfor�kan�den�positive�udvik-
ling�til�dels�tilskrives�de�man-
ge�byggerier,�som�er�sat�i�gang�
i�Odense.�Men�tallene�dækker�
også� over� en� underliggende�
positiv�økonomisk�udvikling,�
vurderer�Steen�Møller.�Odense�
Kommune�har�en�af�de�højeste�
andele�af�ledige�i�landet.
“Der,�hvor�vi�har�udfordrin-

gen,�er,�når�det�handler�om�at�
få�odenseanerne� i� job.�Derfor�
er�den�vigtigste�opgave�nu�også�
at�sørge�for,�at�de�job,�der�bliver�
skabt,�kommer�odenseanerne�
til�gode,”�siger�Steen�Møller.

byggerier 
skaber 
flere job i 
odense

Nye tal viser, at der fra 2013 til 2014 
er blevet skabt flere private arbejds-
pladser i Odense. Foto: Mostphotos

Af Jane Thoning Callesen

samvit�t�ighed De�sidder�i�dit�
ur,� din� tandbørste� og� dine�
børns�legetøj�og�sørger�flittigt�
for� både� tik-tak,� brum-brum�
og�ba-bu.�Men�på�et�tidspunkt�
løber�batterierne�ud,�og�så�skal�
de�afleveres�til�genbrug.�Sådan��
lyder�opfordringen�fra�Odense�
Renovation,�der�i�2016�har�sær-
ligt�fokus�på�indsamlingen�af�
batterier.�
For� selv�om�vi� i�Odense�er�

blevet� bedre� til� at� aflevere�
AA’erne�og�de�andre�batterier�
til�genbrug,�er�vi�stadig�et�styk-
ke�fra�at� leve�op�til�EU’s�krav.

Det� fortæller� Claus� Hamme-
rich,� kommunikationschef� i�
Odense�Renovation.
“EU�har�et�krav�om,�at�der�

for�hver�indbygger�i�gennem-
snit�skal�indsamles�270�gram�
batterier�om�året.�Odense�lå�i�
2015�på�225�gram�per�indbyg-
ger,�og�det�kan�vi�sagtens�gøre�
endnu�bedre,”�siger�han.
“For� eksempel� ved� vi,� at�

mange� batterier� forsvinder�
i� elektronikaffaldet� på� gen-
brugspladsen,�fordi�folk�glem-
mer�at�tage�batterierne�ud�og�
aflevere�dem�særskilt.�I�andre�
tilfælde�ryger�de�direkte�i�skral-
despanden,�og�det�er�jo�ærger-
ligt,�når�vi�har�en�specifik�tøn-
de�til�formålet,�og�når�batteri-
er�indeholder�vigtige�råstoffer,�
der�kan�genbruges.”

Odense Renovation: vi skal� al�l�e  
huske at aflevere vores brugte batterier 
Godt på vej til at 
nå EU’s batterikrav

Ringeordning: Har du mange batterier og andet farligt affald, kan •	
du samle det i den røde kasse til farligt affald og ringe til Odense 
Renovation, som afhenter det efter aftale.

Genbrugsstationerne: Alle byens otte genbrugsstationer tager •	
imod alle typer batterier. De små husholdningsbatterier skal i den 
blå tønde, nr. 31 ”Batterier”.

På papirbeholderen: De små batterier fra husholdningen kommer •	
du lettest af med ved at lægge dem på låget af papirbeholderen i 
en klar plasticpose. 
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